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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• COMUNICAT DE PRESĂ CNSLR-FRATIA 

• Sindicate educatie: Fara testarea periodica si respectarea regulilor, mentinerea 

cursurilor cu prezenta fizica pune in pericol vietile elevilor si angajatilor 

• Scoli deschise si dupa ce incidenta a depasit pragul de 6 la mie - propunere 

aprobata de grupul de specialisti, parintii cer testare anti-COVID. Sindicatele acuza 

ca lucrurile ar fi trebuit pregatite in vara 

• Federatia Sindicatelor Transportatorilor Feroviari din Romania a anulat protestul 

de joi 

 

• Informare sedinta CA Casa Nationala de Pensii Publice 

 

• Somaj tehnic pentru 50.000 de oameni, iar alti 20.000 vor primi zile libere. 

Precizarile ministrului Muncii 

• Parlamentul se reuneste in plen; joi - prezentarea motiunii de cenzura a PSD 

 

• BREAKING Avocatul Poporului intervine in scandalul certificatului obligatoriu 

pentru medici 

• OUG pentru compensarea pretului la energie si gaze ar putea fi adoptata vineri, a 

anuntat primul ministru Florin Citu 

• Cum vrea guvernul sa protejeze clientii City Insurance. Prevederile din OUG 

pentru Fondul de Garantare al Asiguratilor 

• CCR va dezbate pe 20 octombrie sesizarea Ancai Dragu privind remanierea 

ministrilor 

• Citu are vesti foarte bune pentru HORECA: Restaurantele raman deschise 

indiferent de incidenta. Vaccinarea e decisva 
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• Granturile intarzie sa ajunga la firme. Batalia online pentru plata ajutoarelor de 

stat, aprobate de Comisia Europeana, inca de anul trecut 

• Apetitul romanilor pentru creditele de consum ramane mare. Creditele noi de 

consum in lei: 2,6 mld. lei in august, al doilea record lunar din 14 ani. Dobanda 

medie a crescut in august la 9,5%, de la 9,2% in iulie 

• Dobanzile merg in sus, cursul in jos. ROBOR la 3 luni urca la 1,74%, aproape de 

dobanda penalizatoare a BNR la credite de urgenta Lombard, de 1,75%. Cursul a 

coborat la 4,9480 lei/euro 

• Ministrul Bogdan Aurescu - in vizita oficiala in Spania; 140 de ani de relatii 

diplomatice romano-spaniole 

 

• Presedintele Klaus Iohannis va primi, la Aachen, in Germania, Premiul 

international Carol cel Mare pentru 2020 

 

• EXCLUSIV MApN isi exprima „in mod ferm disponibilitatea de semnare” a 

acordului-cadru pentru cele patru corvete Gowind 2500 cu compania franceza 

Naval Group, implicata recent in criza submarinelor 

• Comisia de petitii din Parlamentul European va discuta joi doua petitii depuse de 

romani privind presupuse exploatari forestiere ilegale in Romania 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 30 septembrie 2021 3 

 

• COMUNICAT DE PRESĂ CNSLR-FRĂȚIA 

C.N.S.L.R.- FRĂȚIA îsi exprimă totala dezaprobare si solicită factorilor responsabili 

retragerea proiectului de lege care obligă personalul angajat în unitățile sanitare publice 

și private, sub amenințarea cu suspendarea și apoi desfacerea contractului de muncă, să 

facă dovada: fie a vaccinării anti-COVID; fie a trecerii prin boală în ultimele șase luni; fie a 

unui rezultat negativ certificat al unui test RT-PCR / antigen rapid, costurile testării fiind 

suportate de angajați.   

Conform acestui proiect de act normativ, măsurile se aplică și în unitățile din cadrul 

Inspectoratului General pentru Situaţii de Urgenţă și în cadrul unităților subordonate, în 

cadrul Inspectoratului General de Aviație al Ministerului Afacerilor Interne și în cadrul 

unităților subordonate, precum și în cadrul laboratoarelor de analize medicale. 

C.N.S.L.R.-FRĂȚIA consideră că sunt măsuri abuzive, care şantajează salariaţii, cărora, 

până mai ieri, le recunoşteam cu toţii efortul dus până la sacrificiu, fiind considerați eroii 

noştri din “ armata albă”. 

Intr-un sector de activitate profund afectat de deficitul de personal, Guvernul României, 

care, de altfel, își ia angajamente la nivel european pentru bunăstarea cetăţenilor, pentru 

locuri de muncă sigure și decente, vine cu măsuri aberante, sfidătoare care încalcă 

drepturile omului și dreptul la muncă.  

De eşecul campaniei de vaccinare în România se face vinovat, în totalitate, acest Guvern, 

care, în loc de o informare corectă, completă si transparentă despre avantajele vaccinarii, 

a oferit promoţii de mici și bere, pentru o doză de vaccin.  

In aceste conditii, este firesc ca ezitarea să devină  neîncredere și apoi, abandon!  

C.N.S.L.R- FRĂȚIA recunoaşte importanţa vaccinării ca politică de sănătate publică, dar 

consideră că vaccinarea, ca act medical preventiv, trebuie să fie un act benevol, bazat pe 

consimţământul persoanei.  

C.N.S.L.R-FRĂȚIA susține și solicită egalitate de șanse și de tratament a salariaţilor, la 

locul de muncă, indiferent de statutul lor, de vaccinat sau nevaccinat.  

(Sursa: CNSLR-FRĂȚIA)  
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• Sindicate educație: Fără testarea periodică și respectarea regulilor, 

menținerea cursurilor cu prezență fizică pune în pericol viețile elevilor 

și angajaților 

Federația Sindicatelor din Educație „Spiru Haret” solicită Guvernului să introducă 

testarea obligatorie gratuită a elevilor și a angajaților din școli, în condițiile menținerii 

învățământului față în față și după trecerea de pragul de îmbolnăvire de 6 la mie. 

„În condițiile în care se dorește continuarea învățământului cu prezență fizică, Guvernul 

trebuie să asigure teste non-invazive gratuite pentru toți elevii și angajații prezenți la 

nivel de unitate. În plus, trebuie sancționați cei care nu vor să respecte regulile. Nu 

putem să ne jucăm cu viețile elevilor și ale angajaților din învățământ! Înțeleg 

importanța școlii cu prezență fizică și am susținut-o de fiecare dată, dar nu pot fi acord 

ca unitățile de învățământ să devină focare de infecție, doar pentru că există presiuni din 

unele zone ale societății. Înainte de a decupla scenariile de funcționare a școlilor de rata 

de infectare din localitate, Guvernul trebuie să trimită teste în toate unitățile de 

învățământ. Și alte state au menținut școlile deschise, însă în acestea testarea tuturor se 

face la 72 de ore.“, a declarat Marius Ovidiu Nistor, președinte FSE „Spiru Haret“, potrivit 

unui comunicat de presă. 

DEZBATERE E o decizie bună păstrarea școlilor deschise peste pragul de 6 la mia de 

locuitori? Profesor: Mă bucur să predau față în față, dar nu pot să nu spun că mi-e frică / 

Reprezentant părinți: De acord, doar cu condiția testării obligatorii periodice 

Federația susține că „angajații din învățământ au dat dovadă de spirit civic, vaccinându-

se într-un procent dublu față de cel național”. 

„La ora actuală, peste 60% dintre angajații din școli sunt vaccinați. În ceea ce privește 

restul de 40%, unii au trecut prin boală, alții au contra-indicații, iar unii nu au fost 

convinși de eficiența vaccinului din cauza unei campanii de informare deficitare”, mai 

spun aceștia.  

(Sursa: hotnews.ro) 
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• Școli deschise și după ce incidența a depășit pragul de 6 la mie - 

propunere aprobată de grupul de specialiști, părinții cer testare anti-

COVID. Sindicatele acuză că lucrurile ar fi trebuit pregătite în vară 

Şcolile vor rămâne deschise şi după ce rata de infectare din localități depăşește 6 cazuri 

la mia de locuitori! Anunţul a fost făcut de ministrul Educaţiei, Sorin Cîmpeanu. Trecerea 

la învățământ online rămâne valabilă, dar va fi raportată la numărul de cazuri din 

unitățile de învățământ, nu la incidența pe localități, ca până acum. Vineri vom afla 

oficial dacă modificarea intră în vigoare, fiind necesară o hotărâre de guvern. 

Sorin Cîmpeanu, ministrul Educaţiei: "Schimbăm în sensul decuplării de rata de incidență 

a scenariilor de funcționare a școlilor pe modelul grădinițelor, care, așa cum știți, nu sunt 

dependente de rata de incidență în localitate, sunt dependente, bineînțeles, de numărul 

de cazuri care apar într-o anumită grupă sau într-o anumită unitate de învățământ 

preuniversitar". 

Propunerea Ministerului Educației are toate șansele să se și aplice. E deja aprobată de 

grupul de specialiști, dar cu condiția testării în școli. 

Valeriu Gheorghiţă, coordonatorul campaniei de vaccinare anti-COVID: "Să existe o 

monitorizare foarte riguroasă din punct de vedere al respectării măsurilor de prevenire a 

răspândirii virusului și de identificare a cazurilor pozitive. (...) Dacă într-o localitate nu 

există niciun caz diagnosticat într-o unitate de învățământ, chiar dacă rata de incidență 

este peste 6 la mie, atunci școala, teoretic, poate să continue". 

Organizațiile de părinți și profesori agreează modificarea, dar cer ca toată lumea din 

școală să fie testată. 

Iulian Cristache, președinte, Federaţia Naţională a Asociaţiilor de Părinţi: "Suntem de 

acord cu situația de a continua și peste 6 la mie, dar cu condiția necesară și suficientă, 

zicem noi, de a se testa toată lumea într-o școală, astfel încât să nu existe niciun semn 

de întrebare. Dacă nu se va face acest lucru, atunci nu mai suntem de acord, pentru că 

riscurile sunt imense. Din păcate, acest virus atacă și copiii de vârste mici". 

Guvernul a anunțat abia acum că va face demersuri pentru ca testele pe bază de salivă 

să ajungă în unitățile de învățământ. Dar sindicatele îl critică pentru inexistența 

unui plan încă din vară.  
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Florin Cîțu, prim-ministrul României: "Ne gândim la introducerea testelor cu salivă. 

Ministrul Educaţiei anunţa ieri că 99% dintre părinţi nu vor să testeze copiii, ceea ce este 

trist. Poate încercăm cu teste cu salivă, vom vedea cum putem să facem". 

Marius Nistor, președinte, Federația Sindicatelor din Educație "Spiru Haret'': "Există 

temeri din partea părinților, există temeri din partea copiilor și temeri, categoric, din 

partea cadrelor didactice. Lucrurile acestea trebuiau gândite foarte bine de către 

Executiv încă din perioada vacanței de vară. În momentul în care copiii reveneau în școli 

după o vacanță, ar fi trebuit să aibă un test care să ateste că nu au virusul". 

Noul scenariu de funcționare a școlilor mai are nevoie de avizul Comitetului național 

pentru situații de urgență și de validarea prin hotărâre de guvern. 

Ministerul Educației anunță că aceste aprobări vor fi obținute până cel târziu vineri. 

(Sursa: stiri.tvr.ro)  

 

• Federaţia Sindicatelor Transportatorilor Feroviari din România a 

anulat protestul de joi 

Federaţia Sindicatelor Transportatorilor Feroviari din România a decis anularea 

protestului programat pentru joi, 30 septembrie, în faţa Ministerului Transporturilor, în 

urma creşterii ratei de incidenţă Covid în Bucureşti, precizează organizaţia printr-un 

comunicat transmis miercuri AGERPRES. 

 

Rata de incidenţă a Covid-19 în Bucureşti, calculată la 14 zile, a urcat de la 5,57 la mia de 

locuitori marţi, la 6,33 la mia de locuitori, miercuri. 

 

Totodată, federaţia sindicală anunţă că va relua protestele în momentul în care evoluţia 

pandemiei va permite această formă de manifestare a nemulţumirilor ceferiştilor, 

nemulţumiri care, nesoluţionate, vor creşte de la o zi la alta, existând chiar pericolul de 

oprire a trenurilor de călători din cauza condiţiilor de muncă inumane ale ceferiştilor şi a 

condiţiilor de odihnă la cap de secţie necorespunzătoare, care pot duce şi la alte mişcări 

sociale spontane. 
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Federaţia Sindicatelor Transportatorilor Feroviari din România este afiliată la 

Confederaţia Sindicală Naţională Meridian. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Informare ședință CA Casa Națională de Pensii Publice 

Astăzi, 29 septembrie 2021, a avut loc ședința Consiliului de Administrație al Casei 

Naționale de Pensii Publice având pe Ordinea de zi prezentarea  Situației privind 

organizarea și desfășurarea recrutării și selecției personalului necesar a fi încadrat cu 

contract individual de muncă, pe durată determinată, în vederea implementării măsurilor 

legislative care vizează evaluarea în vederea recalculării pensiilor din sistemul public de 

pensii, precum  și prezentarea  Notei de informare referitoare la aplicarea prevederilor 

O.U.G. nr. 94/2021 pentru modificarea Legii nr. 263/2010 privind sistemul unitar de 

pensii publice. 

 După cum se poate observa din situația anexată, au candidat 6058 de persoane, dintre 

care 4700 cu studii superioare și 1357 studii medii. Cei 1000 de candidați admiși vor 

intra în pâine la data de 1 octombrie 2021 și cică vor face minuni, în sensul că până la 

data de 1 noiembrie 2021 vor evalua 1 milion de dosare din cele  4 750 000 aflate în 

plată.  Întrebat în ce constă această evaluare a dosarelor de pensii,  președintele CNPP, 

Daniel Baciu, a afirmat că dosarele vechi vor fi trecute în format digital și apoi vor fi 

recalculate stagiile de cotizare, iar acolo unde vor exista probleme dosarele vor fi 

revizuite. Totodată, vor fi contabilizate și adeverințele privind celelalte elemente care vor 

fi introduse, odată cu noua lege, în calculul pensiilor: acorduri individuale, globale, ore 

suplimentare, al 13-lea salariu, diverse indemnizatii etc. Speranța moare ultima.... 

 La celălalt punct s-a discutat despre prorogarea, până la data de 1 septembrie 2023, a 

obligației angajatorilor ce dețin avize de încadrare a locurilor de muncă în condiții 

deosebite de a elabora până la data de 1 septembrie 2021 planul de prevenire și 

protecție corespunzătoare a locurilor de muncă. Mai multe amănunte pe acest subiect 

găsiți în Nota de informare atașată.  
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La punctul Diverse s-a discutat despre faptul că, din cauza pandemiei, doar 110 de 

milioane de lei din 200 de milioane din bugetul pentru biletele de tratament au fost 

cheltuite în acest an, motiv pentru care nu se vor mai solicita suplimentări. Acest subiect 

a provocat  discuții aprinse în contradictoriu, motiv pentru care presedintelui CNPP i s-a 

cerut să prezinte până la viitoarea ședință de CA o situație completă și exactă a 

cheltuielilor. 

 (Sursa: Cristi Godinac, reprezentant CNSLR-Frăția în CA al CNPP) 

 

• Șomaj tehnic pentru 50.000 de oameni, iar alți 20.000 vor primi zile 

libere. Precizările ministrului Muncii 

Guvernul a aprobat miercuri ordonanța care prevede prelungirea șomajului tehnic, de 

care se estimează că vor beneficia 50.000 de oameni, dar și ordonanța privind acordarea 

de zile libere pentru părinți, de care ar putea beneficia alți 20.000 de oameni. 

Potrivit ministrului Muncii, Raluca Turcan, prelungirea șomajului tehnic este necesară 

pentru că această măsură se acordă angajaților și angajatorilor a căror activitate este 

restricționată prin decizii ale autorităților. Până acum, această prevedere a ajutat 1,2 

milioane de oameni, iar investițiile s-au ridicat la 4,8 miliarde de lei. 

„Constă în acordarea a 75% din salariul de bază corespunzător locului de muncă ocupat, 

dar nu mai mult de 75% din câștigul salarial mediu brut”, a anunțat Turcan. 

Acesta ajutor se acordă și profesioniștilor, precum comercianți, înteprinzători, persoane 

autorizate, persoane fizice care obțin venituri din drepturi de autor sau drepturi conexe, 

sau persoane din domeniul sportului. 

Acordarea ajutorului de șomaj este similară procedurii aplicate până acum și se 

estimează că vor beneficia aproximativ 50.000 de persoane, 32.000 de salariați și 15.000 

de profesioniști. Impactul financiar pentru două luni este de 238,4 milioane de lei. 

De la începutul pandemiei, sumele acordate pentru plata zilelor libere pentru părinți 

ajung la 90 de milioane de lei. De aceste prevederi au beneficiat 34.000 de părinți, iar 

după prelungirea ei se estimează că alți 20.000 vor primi un astfel de ajutor. 

Impactul financiar ar fi de 50 de milioane de lei lunar.  
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„Acest sprijin se acordă părinților copiilor până în 12 ani, care se află în sistemul de 

educație antepreșcolar și preșcola. De asemenea, el reprezintă corespondentul pe zi a 

75% din câștigul salarial mediu brut pentru fiecare zi liberă acordată. Zielele libere se 

acordă la cererea unuia dintre părinți în baza unei declarații pe propria răspundere, cu 

condiția să nu fie în activitate de telemuncă. Pentru anumite sectoare e nevoie și de 

acordul angatorului”, a anunțat Raluca Tucan. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Parlamentul se reuneşte în plen; joi - prezentarea moţiunii de cenzură 

a PSD 

Senatorii şi deputaţii se reunesc joi în şedinţă comună, începând cu ora 14,00, pentru 

prezentarea moţiunii de cenzură iniţiate de 157 de parlamentari social-democraţi, cu 

titlul "Stop sărăciei, scumpirilor şi penalilor. Jos Guvernul Cîţu!". 

Moţiunea PSD a fost depusă marţi şi este cea de a doua iniţiată în această lună, după ce 

pe 3 septembrie şi reprezentanţii USR PLUS au înregistrat un astfel de demers, care însă 

nu a fost dus până la capăt deocamdată. 

Birourile permanente reunite ale Camerei Deputaţilor şi Senatului au decis marţi ca 

moţiunea PSD să fie citită joi, de la ora 14,00, în plenul reunit, urmând să fie dezbătută şi 

votată marţea viitoare, de la ora 12,00. 

Pentru moţiunea de cenzură iniţiată de USR PLUS, Birourile permanente reunite au 

hotărât să se aştepte motivarea deciziei CCR privind sesizarea depusă de premierul 

Florin Cîţu referitoare la existenţa unui conflict constituţional între Guvern şi Parlament. 

Moţiunea de cenzură iniţiată de USR PLUS şi AUR, intitulată "Demiterea Guvernului Cîţu, 

singura şansă a României de a trăi! Florin Cîţu trebuie să plece!", a fost înregistrată pe 3 

septembrie şi citită în plenul reunit al Parlamentului pe 9 septembrie. Procedura de 

depunere a acesteia a fost însă contestată la CCR de Guvern. Marţi, Curtea 

Constituţională a admis, cu unanimitate de voturi, sesizarea premierului privind existenţa 

unui conflict juridic între Parlament şi Guvern pe tema acestei moţiuni de cenzură, însă 

susţine că ea poate fi dezbătută şi votată. 

*** 
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Potrivit Regulamentului activităţilor comune ale Camerei Deputaţilor şi Senatului, 

moţiunea de cenzură, care poate fi iniţiată de cel puţin o pătrime din numărul total al 

deputaţilor şi senatorilor, se prezintă Birourilor permanente şi se comunică Guvernului 

de către preşedintele Camerei Deputaţilor, în ziua în care aceasta a fost depusă. 

Moţiunea de cenzură se prezintă în şedinţa comună a celor două Camere în cel mult 5 

zile de la data depunerii. Dezbaterea moţiunii de cenzură are loc după 3 zile de la data 

când a fost prezentată în şedinţa comună a celor două Camere. 

*** 

Partidul Social Democrat cere prin moţiunea de cenzură - "Stop sărăciei, scumpirilor şi 

penalilor. Jos Guvernul Cîţu!" plecarea urgentă a Cabinetului Florin Cîţu de la 

conducerea ţării pentru ca România să iasă "dintr-o continuă criză politică, economică şi 

socială". 

În textul moţiunii se susţine că "guvernarea perdanţilor a sărăcit România!". 

"Fiecare român este mai sărac cu 560 de euro după măsurile care au distrus puterea de 

cumpărare. În plină explozie a preţurilor, în condiţiile unei creşteri galopante a inflaţiei, 

Guvernul nu a găsit altă soluţie decât îngheţarea pensiilor, alocaţiilor şi a salariilor. 

Statisticile oficiale arată clar că puterea de cumpărare a scăzut cu peste 12%. Cu toate 

acestea, prin lipsa măsurilor de compensare a pierderilor de venit, Guvernul PNL-USR-

PLUS-UDMR a fost mult mai preocupat de lupta pentru putere în interiorul Coaliţiei şi a 

preferat să condamne la sărăcie peste 7 milioane de români", potrivit moţiunii. 

Social-democraţii acuză că "pierderea controlului asupra creşterii preţurilor la energie şi 

combustibil a generat o inflaţie galopantă". 

În document se spune că "datoria publică creşte cu 1.700 de euro pe secundă", iar 

"fiecare român devine mai dator la finalul acestui an cu 2.300 de euro". 

"România riscă să deraieze economic, în condiţiile în care creşterea datoriei publice este 

aproape dublă faţă de creşterea Produsului Intern Brut'', susţine PSD. 

Social-democraţii acuză şi faptul că "absorbţia fondurilor europene este la pământ", iar 

"capitalul românesc, condamnat la faliment". În moţiune se arată că "agricultorii ţării au 

fost umiliţi" şi, "în loc să ajungă pe mesele românilor, munca lor e vândută pe 

nimic în străinătate". 
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Comunităţile locale au fost condamnate la subdezvoltare, prin faptul că primăriile şi 

Consiliile judeţene au fost obligate să aloce sume uriaşe pentru lupta cu pandemia şi nici 

acum Guvernul Cîţu nu le-a decontat aceşti bani, se spune în textul moţiunii. 

PSD acuză, totodată, că guvernarea PNL-USR PLUS-UDMR "a ratat toate ţintele asumate 

în Sănătate", iar în privinţa Educaţiei, deşi abia a început anul şcolar, aceeaşi guvernare 

"a închis sute de şcoli, iar pentru restul... a planificat închiderea". 

Nu în ultimul rând, PSD susţine că "dreapta" a instalat un "penal" la Palatul Victoria, 

referindu-se la dosarul deschis lui Florin Cîţu în SUA în urmă cu 20 de ani, pentru 

conducere sub influenţa băuturilor alcoolice. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• BREAKING Avocatul Poporului intervine în scandalul certificatului 

obligatoriu pentru medici 

Avocatul Poporului a transmis, miercuri, că actele normative discutate de Guvern care au 

în vedere condiţionarea dreptului la muncă al personalului din cadrul unităţilor sanitare 

şi al centrelor rezidenţiale de obţinerea certificatului digital privind COVID-19, mai ales 

având în vedere testarea periodică din fonduri proprii, încalcă mai multe drepturi ale 

salariaţilor. Instituţia consideră că este o măsură restrictivă care nu poate fi impusă decât 

prin lege. 

Avocatul Poporului anunţă, miercuri, că a fost sesizat cu privire la Proiectul de Lege 

privind stabilirea unor măsuri în domeniul sanitar, pe perioada stării de alertă, pentru 

personalul din cadrul unor unităţi publice şi private şi cu privire la Proiectul de 

Ordonanţă de urgenţă pentru modificarea şi completarea Legii nr. 55/2020 privind unele 

măsuri pentru prevenirea şi combaterea efectelor pandemiei de COVID-19, 

reglementând condiţionarea exercitării dreptului la muncă al personalului care îşi 

desfăşoară activitatea în cadrul unităţilor sanitare publice sau private şi al centrelor 

rezidenţiale, de obţinerea certificatului digital al UE privind COVID-19. 
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Potrivit ambelor proiecte de acte normative, costurile privind activitatea de testare 

împotriva virusului SARS-CoV-2 sunt suportate de către personalul din cadrul unităţilor 

vizate, cu excepţia personalului care are indicaţie medicală pentru nevaccinare.  

”Proiectul de Lege privind stabilirea unor măsuri în domeniul sanitar, pe perioada stării 

de alertă, pentru personalul din cadrul unor unităţi publice şi private prevede sancţiunea 

suspendării contractelor individuale de muncă, respectiv a încetării de drept a 

contractelor de muncă, în situaţia în care perioada de suspendare cumulează 30 de zile 

în situaţia în care angajaţii nu prezintă certificatul digital în condiţiile prevăzute de 

aceste acte normative, iar Proiectul de Ordonanţă de urgenţă pentru modificarea şi 

completarea Legii nr. 55/2020 privind unele măsuri pentru prevenirea şi combaterea 

efectelor pandemiei de COVID-19 stabileşte interdicţia accesului în centrele rezidenţiale 

a personalului care nu prezintă certificatul digital sau, după caz, interzicerea desfăşurării 

activităţilor care presupun contactul cu persoanele beneficiare. Recunoscând obligaţia 

constituţională a statului de a lua măsuri pentru asigurarea sănătăţii publice, Avocatul 

Poporului apreciază că soluţiile legislative care condiţionează exercitarea dreptului la 

muncă al personalului din unităţile sanitare publice şi private, precum şi al personalului 

încadrat în centrele rezidenţiale publice şi private de obţinerea certificatului de vaccinare 

sau de certificatul de testare (cu plata testelor realizată de către angajat), sub sancţiunea 

suspendării contractului individual de muncă, respectiv a încetării de drept a acestuia 

reprezintă măsuri restrictive privind exerciţiul dreptului la muncă, al egalităţii în 2 

drepturi şi al asigurării măsurilor de protecţie socială, măsuri lipsite de proporţionalitate 

şi inadecvate scopului urmărit”, a transmis Avocatul Poporului. 

Instituţia precizează că, potrivit art. 53 alin. (1) din Constituţia României, restrângerea 

exerciţiului unor drepturi şi libertăţi poate fi făcută numai prin lege. 

”Anul trecut, în contextul pandemiei, Curtea Constituţională a emis mai multe decizii în 

care a precizat clar şi ferm că o asemenea restrângere se poate face numai prin lege ca 

act normativ aprobat de Parlament, nu prin ordonanţe de urgenţă sau acte 

administrative. Aşadar, Ordonanţa de urgenţă de modificare a Legii nr. 55/2020 va fi 

neconstituţională”, a mai transmis Avocatul Poporului. 

Potrivit instituţiei, conţinutul actelor normative aflate în stadiul de proiect este total 

inadecvat, din următoarele considerente:  
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(i) potrivit datelor oficiale furnizate, numărul persoanelor vaccinate în România este, de 

5.353.033 (la data de 28 septembrie 2021); 

(ii) în urma zecilor de anchete şi vizite realizate de instituţia Avocatul Poporului atât în 

centre rezidenţiale, în cămine de bătrâni, în centre de plasament, în centre de 

recuperare, dar şi în unităţi sanitare, s-a constatat un mare deficit de personal în aceste 

instituţii; 

(iii) costurile testelor RT-PCR sau al testelor antigen rapid sunt foarte ridicate raportat la 

puterea de cumpărare a cetăţenilor; 

(iv) statul nu a intervenit, ca în cazul altor state din Uniunea Europeană, în vederea creării 

cadrului legal pentru plafonarea preţului testelor de o manieră care să faciliteze 

cetăţenilor accesul la efectuarea acestora, ca măsură de protecţie anti-COVID. 

”Avocatul Poporului apreciază că soluţiile legislative menţionate, în forma propusă, sunt 

de natură să aducă atingere următoarelor prevederi constituţionale: dreptului la muncă 

şi protecţia socială a muncii, consacrat de art. 41, interzicerii discriminării pe criterii de 

avere, prevăzută în art. 16 alin. (1) şi art. 4 şi încălcării dreptului beneficiarilor din 

centrele rezidenţiale la măsuri de asistenţă socială, recunoscut de art. 47 alin. (2) teza 

finală din Legea fundamentală”, a mai transmis Avocatul Poporului. 

Analiza Avocatului Poporului privind cele două proiecte de acte normative aflate în 

proces legislativ a fost transmisă prim-ministrului, ministrului interimar al Sănătăţii şi 

ministrului Muncii şi Protecţiei Sociale. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• OUG pentru compensarea preţului la energie şi gaze ar putea fi 

adoptată vineri, a anunțat primul ministru Florin Cîțu 

Prim-ministrul Florin Cîţu a declarat că vineri ar urma să fie aprobată ordonanţa de 

urgenţă prin care se acordă o compensare la facturile de gaze şi energie electrică. 

Într-o conferinţă de presă susţinută la finalul şedinţei de Guvern, premierul a precizat că 

este nevoie de un Cabinet cu puteri depline, având în vedere măsurile care 

trebuie adoptate în perioada următoare.  
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"Avem nevoie de un Guvern cu puteri depline, sunt multe lucruri de făcut în perioada 

următoare, nu ne permitem nici măcar o zi fără guvern, adică trebuie să aprobăm, pe de 

o parte, şirul de ordonanţe şi hotărâri de guvern care vin împreună cu PNRR-ul; pe de 

altă parte, eu sper că până vineri să aprobăm ordonanţă de urgenţă - vinerea o să fie 

următoarea şedinţă de guvern - ordonanţă de urgenţă prin care acordăm o compensare 

a preţului la factura din iarnă la energie şi la gaze, dar nu avem timp până săptămâna 

viitoare, până marţi, să facem schema pentru companii mici şi mijlocii, ceea ce iarăşi va fi 

o problemă în perioada următoare. Din punctul nostru de vedere, este iresponsabil ceea 

ce se întâmplă în Parlamentul României astăzi. Aş putea spune că cei care vor să dea jos 

guvernul României astăzi aruncă ţara în haos şi condamnă românii într-o perioadă 

dificilă", a spus premierul. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• Cum vrea guvernul să protejeze clienții City Insurance. Prevederile 

din OUG pentru Fondul de Garantare al Asiguraţilor 

Premierul Florin Cîţu a transmis miercuri, 29 septembrie, că a fost adoptată o OUG 

pentru pentru modificarea legii în ceea ce priveşte Fondul de Garantare al Asiguraţilor, 

pentru protejarea clienţilor City Insurance. 

”Am cerut mai multe anchete pentru că această companie a fost auditată ani de zile, mi 

se pare greu de crezut că auditorii nu au văzut nimic până acum”, a afirmat premierul 

”Am adoptat o OUG pentru modificarea legii în ceea ce priveşte Fondul de Garantare al 

Asiguraţilor, ca urmare a insolvenţei companiei City Insurance. Ca să ne asigurăm că toţi 

cei care au fost păgubiţi să nu sufere”, a declarat, miercuri, după şedinţa de Guvern, 

premierul Florin Cîţu. 

Acesta a anunţat şi că a cerut mai multe anchete. 

”Tot în şedinţa de Guvern am cerut mai multe anchete pentru că această companie a 

fost auditată ani de zile, mi se pare greu de crezut că auditorii nu au văzut nimic până 

acum. Aş vrea să ne uităm ce a făcut ASF în ultimii ani de zile şi ar fi bine ca ASF să 

prezinte public aceste rapoarte”, a mai precizat premierul. 

 

https://ziare.com/stiri/stiri-juridice/procurorii-ridica-documente-de-la-city-insurance-1701436
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Acesta a menţionat că a cerut şi ca ANAF să anunţe controalele făcute şi măsurile 

dispuse. 

Uniunea Naţională a Societăţilor de Intermediere şi Consultanţă în Asigurări (UNSICAR) a 

lansat miercuri un call center disponibil la numărul 0733.660.055 (cu tarif normal) şi o 

platformă online pentru clienţii cu poliţe încheiate la City Insurance, companie a cărei 

autorizaţie de funcţionare a fost retrasă de către Consiliului Autorităţii de Supraveghere 

Financiară (ASF). 

Fondul de Garantare a Asiguraţilor (FGA) a anunţat luni că a luat act de publicarea în 

Monitorul Oficial a deciziei Autorităţii de Supraveghere Financiară (ASF) prin care s-a 

dispus retragerea autorizaţiei de funcţionare a Societăţii de Asigurare Reasigurare City 

Insurance SA şi constatarea stării de insolvenţă a societăţii, urmând ca ASF să 

promoveze, în instanţă, cererea de deschidere a procedurii de faliment împotriva 

asigurătorului. Creditorii pot trmite acum cereri de plată privind acordarea 

despăgubirilor/indemnizaţiilor sau o cerere restituire de primă, după denunţarea poliţei 

de asigurare la asigurător. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• CCR va dezbate pe 20 octombrie sesizarea Ancăi Dragu privind 

remanierea miniştrilor 

Curtea Constituţională a României va dezbate pe 20 octombrie sesizarea preşedintelui 

Senatului, Anca Dragu, privind soluţionarea unui conflict juridic dintre Guvern şi prim-

ministrul Florin Cîţu, pe de o parte, şi Parlament, pe de altă parte, în legătură cu 

remanierea miniştrilor. 

Anca Dragu a anunţat, pe 15 septembrie, că a sesizat CCR cu acest conflict juridic de 

natură constituţională. 

"Solicit instanţei de contencios constituţional să constate existenţa unui conflict juridic 

de natură constituţională între Guvernul României şi prim-ministru, pe de o parte, şi 

Parlamentul României, pe de altă parte, născut din încălcarea dispoziţiilor constituţionale 

referitoare la obligativitatea obţinerii acordului Parlamentului în cazul remanierii 

guvernamentale, efectuate după schimbarea compoziţiei politice a Guvernului.  
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De asemenea, cer obligarea primului ministru la a formula propuneri de miniştri şi a le 

înainta Parlamentului în vederea pronunţării asupra noii compoziţii politice a 

Guvernului", declara Anca Dragu. 

Ea menţiona că, pe 2 septembrie, a avut loc demiterea ministrului Justiţiei, Stelian Ion, 

urmată în 7 şi 8 septembrie de demisiile celorlalţi miniştri USR PLUS şi a vicepremierului 

Dan Barna, pentru ca în 8 septembrie, printr-o scrisoare, copreşedinţii USR PLUS, Dacian 

Cioloş şi Dan Barna, să atragă atenţia asupra schimbării compoziţiei politice la nivelul 

Guvernului. 

Tot pe 15 septembrie, preşedintele Camerei deputaţilor, Ludovic Orban, explica faptul că 

"durata maximă cu privire la asigurarea unui interimar la ministere este de 45 de zile". 

"Acolo e un termen constituţional, hai să declanşăm conflicte juridice de natură 

constituţională... Nu îl cunosc în detaliu (demersul - n.r.), ca atare nu mă pot pronunţa. 

Dar termenul este termenul care este prevăzut în Constituţie - durata maximă cu privire 

la asigurarea unui interimat la ministere. Această durată maximă este de 45 de zile, deci 

termenul constituţional pe care îl are Guvernul în cazul unei remanieri, cu schimbarea 

configuraţiei politice pentru a veni în faţa Parlamentului şi a putea cere votul pentru 

miniştrii plini care înlocuiesc miniştrii care au aparţinut altor formaţiuni politice, este de 

45 de zile", preciza Orban. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Cîțu are vești foarte bune pentru HORECA: Restaurantele rămân 

deschise indiferent de incidență. Vaccinarea e decisvă 

Premierul Florin Cîțu a declarat că restaurantele și cafenelele pot rămâne deschise 

indiferent de incidență, însă doar în anumite condiții. Decizia urmează să fie luată în 

curând. 

„Am cerut domnului Raed Arafat să modifice hotărârea CNSU prin care să permitem 

activitățile economice de acest gen, în special în HORECA să rămână deschise dacă sunt 

vaccinați cei din personal și pentru persoanle vaccinate, indiferent de rata de incidență. 

Nu trebuie să-i penalizăm pe cei vaccinați, e un principiu de la care nu vreau să 

mă dau la o parte”.  
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Aceeași regulă va fi valabilă și pentru alte activități, de genul evenimentele private, săli 

de sport. Vineri ar urma să se ia toate deciziile. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Granturile întârzie să ajungă la firme. Bătălia online pentru plata 

ajutoarelor de stat, aprobate de Comisia Europeană, încă de anul trecut 

Aproape 5.500 de firme au fost respinse de la finanțare prin Măsura 2  

Programul Operațional Competitivitate (POC) 2014-2020, prin care Guvernul a demarat 

procesul de acordare a granturilor in valoare de un miliard de euro pentru IMM-urile 

afectate de pandemia de coronavirus, a fost încetinit pe măsura ce bugetul disponibil se 

apropie de sfârșit. 

Firmele au așteptat toată primăvara și toată vara aceste fonduri nerambursabile, însă ele 

au întârziat să apară. De la începutul lunii septembrie unele afaceri au început să 

primească din fonduri prin Măsura 2 (granturi pentru Capital de lucru). 

„În această perioadă banii se redistribuie între agențiile regionale IMM, pentru că unele 

termină plățile mai repede și le rămân bani necheltuiți, iar altele rămân fără bani 

disponibili pentru plata contractelor semnate”, au explicat specialiștii financiari pentru 

StartupCafe. 

„În unele regiuni sunt cazuri de beneficiari care nu semnează la timp (în maximum 20 de 

zile) contractele de finanțare și nu încarcă dovada cofinanțării, motiv pentru care pierd 

granturile de capital de lucru. Banii rămân astfel la agenție, necheltuiți. 

Ulterior, se face o procedură de redistribuire a bugetelor rămase între agenții, în funcție 

de necesarul de finanțare pe regiune, însă acest proces poate să dureze aproximativ o 

săptămână, întrucât totul trebuie să treacă din nou prin Ministerul Finanțelor, potrivit 

unor surse startupcafe.ro. Iar aceste redistribuiri se fac repetat, în funcție de evoluția 

plăților pe fiecare regiune. În acest moment, spre exemplu, la Agenția IMM Timișoara 

sunt necesare fonduri suplimentare de la celelalte agenții. 
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„În această fază, plățile sunt limitate până la numărul RUE 16.850, dar, treptat, Ministerul 

Economiei va face un „acord fin” prin care plățile vor mai putea coborî câteva locuri în 

lista RUE, în funcție de banii care vor rămâne din actualul buget disponibil”. 

Care era situația Măsurii 2 la data de 17 septembrie 2021 

până în prezent au fost plătiți 13.209 beneficiari, cu o sumă de 3,63 miliarde de lei 

(751,42 milioane de euro, la cursul de schimb folosit în program) 

în plus, sunt 285 de contracte semnate, dar încă neplătite 

alte 25 de firme au semnat contractele de finanțare, au încărcat și dovada cofinanțării 

proprii, dar acum așteaptă să semneze și agenția IMM. 

alte 45 de firme au primit notificări de contractare, dar trebuie să semneze contractele și 

să încarce dovada cofinanțării. Din momentul primirii contractului în portalul de granturi 

IMM, beneficiarii au 20 de zile la dispoziție să-l semneze și să-l încarce înapoi în sistem 

cu dovada cofinanțării, în caz contrar pierzând granturile COVID. 

mai sunt și 12 firme în curs de clarificare 

mai rămân acum 2964 de firme admise în lista de așteptare. Prima sub linie este la 

numărul de ordine RUE 16851. Câteva dintre aceste firme pot primi bani din bugetul 

actual disponibil, în funcție și de beneficiarii care vor mai rata semnarea contractelor. 

Un număr de 5.461 de firme au fost respinse de la finanțare. Acestea ratează ajutoare de 

stat în valoare totală de 898 de milioane de lei (185,5 milioane de euro, la cursul de 

schimb folosit în program). 

Mai mult, cea mai mare parte a firmelor admise pe lista de așteptare au însă nevoie de 

banii din facilitatea europeană React EU. 

Un nou buget de aproape 240 de milioane de euro este acum în pregătire prin React EU, 

pentru plata restului de ajutoare de stat de la Măsura 2. Măsura 3 (granturi pentru 

investiții) a fost practic anulată de Ministerul Economiei, care a a mutat, în 2 reprize, tot 

bugetul la Măsura 2 - prima dată 209 milioane de euro, iar acum 207 milioane de euro. 
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Acordarea granturilor este reglementată de OUG nr. 130/2020 privind unele măsuri 

pentru acordarea de sprijin financiar din fonduri externe nerambursabile, aferente 

Programului operațional Competitivitate 2014-2020, în contextul crizei provocate de 

COVID-19, precum și alte măsuri în domeniul fondurilor europene”, a transmis, recent, 

Ministerul Fondurilor Europene. 

Banii urmau sa se acorde atât pentru investiții cât si pentru capital de lucru iar pentru 

una dintre formele de ajutor se pot încadra unele cabinete medicale și persoane fizice 

autorizate (PFA). 

100 de milioane euro pentru microgranturi: IMM-uri fără niciun angajat, PFA-uri și ONG-

uri cu activitate economică în domeniile cultural-artistice și cinematografie, cabinete 

medicale individuale implicate în tratarea pacienților infectați cu SARS CoV-2. Valoarea 

unui microgrant va fi de 2.000 euro, iar numărul estimat al beneficiarilor este de max. 

50.000; 

Granturi pentru capital de lucru în cuantum de 350 milioane euro (sumă ce include 

contribuția de la bugetul de stat și a beneficiarilor) pentru IMM-uri din domenii de 

activitate precum: HoReCa, serviciile de transport, industria de evenimente, editurile și 

bibliotecile. Numărul estimat al beneficiarilor este de max. 100.500; 

550 milioane euro pentru granturi de investiții (sumă ce include contribuția de la 

bugetul de stat și a beneficiarilor) pentru: IMM din industria alimentară, energie, 

echipamente, servicii de îngrijire, reparații și întreținere, turism, hoteluri, confecții etc. 

Valoarea acestora va fi între 50.000 euro și 200.000 euro, în funcție de nevoile de 

finanțare ale proiectelor de investiții depuse pentru contractarea de finanțări. Numărul 

estimat al beneficiarilor este de max. 15.000. 

Implementarea schemei de ajutor de stat este asigurată de Ministerul Fondurilor 

Europene, în calitate de Autoritate de Management pentru Programul Operațional 

Competitivitate și de Ministerul Economiei, Energiei și a Mediului de Afaceri (MEEMA), în 

parteneriat cu Agențiile pentru IMM, Atragere de Investiții și Promovare a Exportului 

(AIMMAIPE) și Serviciul de Telecomunicații Speciale.  

(Sursa: ziare.com) 
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• Apetitul românilor pentru creditele de consum rămâne mare. 

Creditele noi de consum în lei: 2,6 mld. lei în august, al doilea record 

lunar din 14 ani. Dobânda medie a crescut în august la 9,5%, de la 

9,2% în iulie 

Apetitul românilor pentru creditele de consum rămâne mare. Creditele noi de consum în 

lei: 2,6 mld. lei în august, al doilea record lunar din 14 ani. Dobânda medie a crescut în 

august la 9,5%, de la 9,2% în iulie 

Românii au în continuare un apetit ridicat pentru creditele de consum, volumul 

împrumuturilor noi de acest tip ajungând în august 2021 la aproape 2,63 mld. lei, al 

doilea cel mai mare nivel lunar din ultimii 14 ani şi cu 49,4% mai mare faţă de nivelul din 

august 2020. 

Precedentul record lunar al creditării retail a fost în luna iulie 2021 de aproape 2,9 mld 

lei. 

Ascensiunea creditării vine în ciuda creşterii dobânzii medii în august la 9,5%, de la 9,2% 

în iulie. 

Se observă o creştere a preferinţei românilor pentru creditele de consum în lei în vara 

acestui an. În vara anului trecut împrumuturile retail au avut o uşoară redresare, după ce 

în primăvara lui 2020 creditarea avusese un declin puternic din cauza blocajului 

determinat de starea de urgenţă impusă în contextul pandemiei de COVID-19. 

Volumul creditelor retail noi în lei a fost după opt luni din 2021 de 18,9 mld. lei, cu 

50,2% peste nivelul din acelaşi interval din 2020, iar volumul cumulat al creditelor retail 

noi în lei şi euro s-a apropiat de 19 mld lei, cu 6,2 mld. lei, respectiv cu 48,6% peste 

nivelul din ianuarie - august 2020. 

Majoritatea creditelor de consum noi (peste 99%) sunt în lei. 

(Sursa: zf.ro) 
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• Dobânzile merg în sus, cursul în jos. ROBOR la 3 luni urcă la 1,74%, 

aproape de dobânda penalizatoare a BNR la credite de urgenţă 

Lombard, de 1,75%. Cursul a coborât la 4,9480 lei/euro 

 

Dobânzile merg în sus, cursul în jos. ROBOR la 3 luni urcă la 1,74%, aproape de dobânda 

penalizatoare a BNR la credite de urgenţă Lombard, de 1,75%. Cursul a coborât la 

4,9480 lei/euro 

Piaţa financiară locală a fost marcată în ultimele şedinţe de tranzacţionare de o 

creştere a presiunii pe dobânzile interbancare la lei care au început să meargă în sus, 

în timp ce cursul de schimb leu/euro a mai scăzut, după ce la jumătatea săptămânii 

trecute atingea un nou maxim istoric. 

După ce dobânda interbancară ROBOR la trei luni a oscilat în lunile de vară 

preponderent în jurul nivelului de 1,5%, în ultimele zile din august şi în septembrie, în 

special în această săptămână, a intrat pe o pantă ascendentă.  
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ROBOR la trei luni, folosit pentru calcularea dobânzilor variabile la creditele retail în 

lei de acordate înainte de luna mai 2019 a urcat ieri până la 1,74% pe an, de la 1,69% 

marţi şi 1,67% luni. Indicele a revenit pe creştere săptămâna trecută, după ce a 

stagnat timp de 7 şedinţe la 1,61% şi a sărit vineri la 1,65%. 

(Sursa: zf.ro) 

 

• Ministrul Bogdan Aurescu - în vizită oficială în Spania; 140 de ani de 

relaţii diplomatice româno-spaniole 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, efectuează, joi şi vineri, o vizită oficială în 

Regatul Spaniei, în contextul celebrării a 140 de ani de relaţii diplomatice. 

Potrivit MAE, programul vizitei include consultări politice cu omologul spaniol, Jose 

Manuel Albares Bueno, şi lansarea, alături de acesta, a albumului bilingv aniversar 

dedicat celor 140 de ani de relaţii diplomatice româno-spaniole. 

Întrevederea va constitui un prilej pentru a discuta despre modalităţile de dezvoltare şi 

aprofundare ale relaţiei bilaterale, ridicate în 2013 la nivel de Parteneriat Strategic, 

precum şi pentru un schimb cuprinzător de vederi pe dosarele de actualitate europeană, 

regională, internaţională şi de securitate. 

De asemenea, ministrul român va inaugura expoziţia "Tezaure arheologice din România. 

Rădăcini dacice şi romane" la Muzeul Naţional de Arheologie din Madrid, eveniment de 

anvergură aflat sub Înaltul Patronaj al preşedintelui României, Klaus Iohannis, şi al 

Regelui Felipe al VI-lea al Spaniei. 

În cadrul vizitei în Regatul Spaniei, Bogdan Aurescu va efectua, de asemenea, şi o vizită 

la Centrul Satelitar al UE (SatCen) de la Torrejon de Ardoz. 

Expoziţia "Tezaure arheologice din România. Rădăcini dacice şi romane" reuneşte 838 de 

artefacte de excepţie de la 40 de instituţii române şi 4 spaniole şi urmăreşte evoluţia 

istorică a teritoriului României actuale pe o perioadă de peste o mie de ani (sec. VIII î.Hr. 

- sec. VII d.Hr). Expoziţia poate fi vizitată, în mod gratuit, în perioada 1 octombrie 2021 - 

27 februarie 2022, la Muzeul Naţional de Arheologie din Madrid. Printre piesele 

arheologice cele mai valoroase se numără: Coiful de aur de la Coţofeneşti, 

Rhyton-ul de la Poroina Mare, Brăţările dacice din aur, Şarpele Glykon.  
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Evenimentul face parte din programul de diplomaţie publică şi culturală dedicat 

aniversării, în anul 2021, a 140 de ani de relaţii diplomatice între România şi Regatul 

Spaniei, parteneri strategici uniţi de rădăcini istorice şi culturale, printre care originea 

latină şi personalitatea împăratului Traian. Evenimentul-fanion al anului aniversar al 

relaţiilor diplomatice România-Spania este una dintre cele mai importante expoziţii 

arheologice organizate în afara ţării. 

Curatorii expoziţiei sunt Muzeul Naţional de Istorie a României şi Muzeul Naţional de 

Arheologie al Spaniei. Expoziţia este organizată de Ministerul Afacerilor Externe, prin 

Ambasada României în Regatul Spaniei, Ministerele Culturii din România şi Spania şi 

Ministerul Apărării Naţionale al României. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Preşedintele Klaus Iohannis va primi, la Aachen, în Germania, Premiul 

internațional Carol cel Mare pentru 2020 

Preşedintele Klaus Iohannis va primi, sâmbătă, în Germania, Premiul internaţional "Carol 

cel Mare" al oraşului Aachen - Pentru unitatea Europei, anunță Administraţia 

Prezidenţială. 

Comitetul director al Premiului "Carol cel Mare" a decis să acorde preşedintelui Klaus 

Iohannis premiul pentru anul 2020 ca recunoaştere a meritelor în ceea ce priveşte 

"conducerea României pe o traiectorie pro-europeană, bazată pe valorile statului de 

drept", pentru "eforturile depuse pentru consolidarea Uniunii Europene şi a statelor 

membre", precum şi pentru "promovarea echităţii, a protecţiei minorităţilor şi a 

diversităţii culturale şi pentru rolul său de creator de punţi de legătură între societăţile 

din vestul şi estul Europei". 

Premiul internaţional "Carol cel Mare" al oraşului Aachen este conferit anual, din 1950, 

personalităţilor publice sau organizaţiilor care s-au remarcat prin implicarea deosebită în 

favoarea unităţii europene sau a cooperării între statele membre. 

Pe lista laureaţilor se află părinţii fondatori ai Comunităţii Europene, arhitecţii Uniunii 

Europene moderne şi reprezentanţii mişcărilor democratice din Europa Centrală 

şi de Est.  
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Printre personalităţile marcante care au primit acest premiu se numără şi Winston 

Churchill, Henry Kissinger, Vaclav Havel, Jean-Claude Juncker, Angela Merkel, Donald 

Tusk, Herman Van Rompuy, Martin Schulz, Papa Francisc, Simone Veil, Regele Juan 

Carlos al Spaniei şi Papa Ioan Paul al II-lea, care a primit în 2004 singurul Premiu 

Extraordinar "Carol cel Mare" acordat până în prezent. 

Ultimii doi laureaţi au fost preşedintele Franței, Emmanuel Macron, în 2018, şi secretarul 

general al Organizaţiei Naţiunilor Unite, António Guterres, în 2019. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• EXCLUSIV MApN își exprimă „în mod ferm disponibilitatea de 

semnare” a acordului-cadru pentru cele patru corvete Gowind 2500 cu 

compania franceză Naval Group, implicată recent în criza submarinelor 

Ministerul Apărării Naționale își exprimă „în mod ferm disponibilitatea de semnare” a 

acordului-cadru pentru cele patru corvete Gowind 2500 cu compania franceză Naval 

Group, implicată recent în criza submarinelor, se arată într-un răspuns transmis redacției 

G4Media.ro. Totuși, semnarea acordului-cadru trenează de mai bine de un an de la 

soluționarea unui litigiu în instanță cu compania rivală Damen, care a pierdut licitația. 

„Procedura specifică de achiziție a produsului «Corvetă multifuncțională» s-a finalizat 

prin declararea Asocierii  formată din Naval Group din Franța și S.C. Șantierul Naval 

Constanța S.A. din România drept operator economic câștigător. 

În prezent, autoritatea contractantă și Asocierea menționată mai sus derulează activități 

de pregătire a documentelor contractuale pentru semnarea acordului-cadru. În acest 

sens, Ministerul Apărării Naționale a exprimat în mod ferm disponibilitatea de semnare a 

acestui acord, precum și a contractului subsecvent”, a precizat MApN, răspunzând unei 

solicitări din partea G4Media.ro. 

Precizările MApN vin după ce în publicația elenă Eikos.gr a apărut informația că 

România ar fi anulat contractul cu Naval Group, după ce a compania franceză a pierdut 

contractul de submarine ce valora miliarde de euro cu Australia, în urma semnării 

pactului AUKUS împreună cu SUA și Marea Britanie.  
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Prin acest pact, Australia va primi submarine nucleare din partea SUA, net superioare 

celor convenționale promise de francezi, fapt ce a determinat autoritățile de la Canberra 

să renunțe la contractul cu Naval Group, declanșând astfel o criză diplomatică mondială 

pe tema submarinelor. 

Context 

Grupul francez Naval Group a fost declarat câștigător în iulie 2019 al licitației demarate 

de statul român pentru construirea a patru corvete Gowind 2500. 

În iulie 2020, Curtea de Apel București a respins definitiv solicitarea companiei olandeze 

Damen, aflată în competiție cu Naval Group, care a intentat proces Ministerului Apărării 

Naționale prin care cerea anularea procedurii de atribuire a contractului de 1,6 miliarde 

euro pentru achiziția celor patru corvete militare. 

În cursa pentru licitație, francezii i-au devansat pe olandezii de la Damen, care urmau să 

lucreze pe șantierul lor de la Galați, și pe italienii de la Fincantieri, care urmau să 

colaboreze cu șantierul naval Tulcea. 

După ce a semnat în aprilie 2018 un parteneriat cu Șantierul Naval din Constanța, pentru 

a putea construi corvetele acolo, Naval Group s-a înscris în cursa pentru contractul în 

care Ministerul Apărării Naționale a pus la bătaie 1,6 miliarde de euro, cu modelul de 

corvetă Gowind 2500. 

Contractul pentru cele patru corvete noi includea în forma inițială și modernizarea celor 

două fregate aflate deja în dotarea forțelor navale. Printre statele cărora Naval Group a 

mai vândut modelul de corvetă Gowind 2500 se numără Emiratele Arabe Unite, Egipt și 

Malaysia. 

Licitația corvetelor a fost blocată încă din ianuarie 2019, după ce secretarul de stat 

pentru Armamente, proaspăt demis de premierul Viorica Dăncilă în luna iunie, a sesizat 

Parchetul Militar cu privire la suspiciuni că procedura s-ar fi realizat în mod ilegal. 

Guvernul tehnocrat condus de Dacian Cioloș anunțase inițial în 2016 că atribuie 

contractul direct olandezilor de la Damen pentru suma de 1,6 miliarde euro, urmând ca 

Damen să construiască navele la șantierul din Galați.  
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După ce PSD a venit la putere, procedura a fost sistată, considerând că procedura nu a 

fost respectată, fiind nevoie de aprobarea Parlamentului pentru o achiziție cu o valoare 

atât de mare. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Comisia de petiții din Parlamentul European va discuta joi două 

petiții depuse de români privind presupuse exploatări forestiere ilegale 

în România 

Comisia pentru petiții (PETI) din Parlamentul European (PE) va discuta mâine două petiții 

depuse de cetățeni români în legătură cu presupuse exploatări forestiere ilegale în 

România, potrivit agendei PE. 

Astfel, conform agendei consultate de G4Media, la subiectul 8 se regăsește „petiția nr. 

1248/2019, adresată de Cosmin Florian Ignatiuc, de cetățenie română, privind oprirea 

exploatării forestiere ilegale din România (în prezența petiționarului)” 

„Petiționarul susține că, din 2016, când sistemul de supraveghere prin satelit a pădurilor 

a fost oprit din cauza presiunii politice, exploatarea forestieră ilegală a crescut foarte 

mult. Petiționarul este îngrijorat de impactul acestei defrișări agresive asupra mediului, a 

sănătății umane și a economiei și urmărește adoptarea și punerea în aplicare a unor 

măsuri urgente, având scopul de a proteja pădurile din România. El mai solicită 

adoptarea unei legislații europene care să îi oblige pe producătorii și pe vânzătorii de 

produse din lemn să eticheteze sursa lemnului și să se înscrie într-o bază de date la nivel 

european”, se arată într-o comunicare a comisiei pentru petiții din Parlamentul 

European. 

În urma analizării petiției, Comisia Europeană a concluzionat că „va continua să 

monitorizeze îndeaproape punerea în aplicare și asigurarea respectării legislației de 

mediu a UE în ceea ce privește activitățile forestiere din România și nu va ezita să ia 

măsuri suplimentare atunci când este cazul”. 

De asemenea, la subiectul 9 de pe agenda de joi a comisiei PETI se află „petiția nr. 

0408/2020, adresată de Cristina Stănciucă, de cetățenie română, privind exploatarea 

forestieră ilegală în România”.  

https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/PETI-OJ-2021-09-30-1_RO.html
https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/PETI-CM-653937_RO.pdf
https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/PETI-CM-653937_RO.pdf
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„Petiționara denunță activitățile ilegale masive de exploatare forestieră care au avut loc 

în ultimii ani în România, susținând că autoritățile române sunt permisive în ceea ce 

privește aplicarea legislației UE privind zonele protejate. De asemenea, petiționara face 

referire la asasinarea recentă a doi pădurari care încercau să pună capăt activităților 

ilegale de defrișare”, se mai arată în comunicarea comisiei de petiții din PE. 

Prin urmare, în urma analizării petiției, Comisia Europeană a concluzionat că „autoritățile 

române ar trebui să își intensifice, cât mai curând posibil, eforturile de combatere a 

fenomenelor de exploatare forestieră ilegală. Comisia va continua să monitorizeze 

îndeaproape punerea în aplicare și asigurarea respectării legislației de mediu a UE în 

ceea ce privește activitățile forestiere din România și nu va ezita să ia măsuri 

suplimentare atunci când este cazul”. 

(Sursa: G4media.ro)  

https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/PETI-CM-658962_RO.pdf

